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I :> . l . ()r·ta e ·t 
Comença a ser ben hora d'afegir el nostre crit de prou!, així de fort i en majúscules , als que 

es comencen a sentir a la resta de l'illa de Mallorca. Cal que deixem de mirar-nos el llombrígol, 
repetintcoses com" que n'és de guapa Capdepera", "que n'és de meravellosa Cala Rajada", si no 
volem que aquesta bellesa i aquesta meravella no esdevingui només un record, mentre ens maregen 
la perdiu parlanat de moratòries i altres coverbos. 

El nostre municipi marxa cap a l'any 2000, i és a punt de celebrar el seu 700è. aniversari, 
però ho fa amb desenfrenament, especialment pel que fa a l'urbanisme, malgrat no ser aquest l'únic 
aspecte que duu unritme descontrolat. Basta veure que mentre a la resta de municipis s'aixequen 
veus crítiques amb el creixement urbanístic i hoteler, aquí sembla que tothom és a gust amb la 
destrossa que s'està produint, una destrossa que afecta tanta la costa com a la garriga, a la muntanya 
o a fora vila. No se salva res. La pressió, deguda al desenvolupament de les urbanitzacions 
programades o pendents d'execució, és notable. Cala Rajada creix i creix. Segueix en la dinàmica, 
que molts creien oblidada, del"boom" expansionista. Quan es comenta la necessitat d'aturar 
l'oferta turística o fins i tot de reduir-la, aquí seguim obrint més i més places hoteleres. 

Notenimremei,jahem patit uns estius d'un turisme "horrorós", d'un poder adquisitiu de 
cada vegada més baix, que deixa uns beneficis de cada vegada més minsos mentre exigeix uns serveis 
que és incapaç de pagar. I encara hi ha els qui pretenen vendre la "moto" que créixer per créixer 
és sinónim de progrés, de treball i de benestar, quan de vegades és ben al contrari. 

El nostre municipi es troba, coma l'acudit, alllindardel'abisme, i nosaltres estam decidits 
a fer la passa endavant sense mirar prim amb les conseqüències. I és que els nostres polítics ho 
tenen clar, malgrat alguns intentinreciclar el seu missatge, la majoria estan lligat als interesses 
turístics, de tal foma que se solen anteposar aquests al benestar de tots els conciutadans. Si no, 
no s'explica que no s'hagi posat cap entrebanc al que passa a Cala Lliteres o a Canyamel, (a sa 
Mesquida esperam que realment només hi hagi una renovació i no un augment de places, encara 
que l'experiència ens tà dubtar de tot) o al que passarà al pinar de Cala Agulla. O a fora vila, 
convertida en una cnormcmacrourbanització. Potser tots siguin projectes legals, adaptats a les 
Normes actuals ... però ja fa estona que se sabia que les NNSS en vigor són massa desenvolupistes, 
fetes en una altra època, pensades per cobrir altres necessitats i, malgrat tot, no s'ha fet cap esforç 
per dur-ne endavant unesaltres de més conseqüents i adaptades a les noves ànsies de la societat 
actual. Hi ha hagut deixadesa. De tots. Del govern socialista anterior i del de centre-dreta d'ara. 
Perquè tots prometeren modificar les N armes Subsidiàries i tots han incomplert la promesa, amb 
el fet agreujant que s'han dilapidat un bon caramull de doblers, per a rentar-nos la cara o rentar 
les seves consciències. Tots han estat en connivència, conscientment o no, per a deixar-ho tot tal 
com s'aprovà fa anys. Que ja són anys! No s'hancanviat, senzillament, perquè no interessa a la 
majoria dels partits presents a l'Ajuntament. 

No ens equivoquem ni ens deixem enganyar, no es tracta de deixar fer, o no, una casa o un 
porxo, aquí hi ha en joc tot un model de creixement, depredador del territori i del paisatge, la nostra 
principal font d'ingressos. No ens n'adonam i estam matant, sinohohemfetja, la gallina dels ous 
d'or. A la vegada, mentre la nostra economia pot mo:r:ir d'èxit, s'està produint un desarrelament 
social digne d'estudi. 

Molts es queixen en privat, a les converses de cafè o a les tertúlies. "Has vist el que fan 
allà? I allà deçà? No quedarà res!", "No, si encara arribaran al capcurucull de la mutanya!", "Mira 
un altre bocí de bosc que ha deixat de ser", "I aquella casa ben devora la mar, encara es pot fer 
això?" .. .I, mentrestant, les formigoneres i les grues van fent a la seva. 

Dia 12 de novembre hi ha hagut una manifestació per demanar una moratòria urbanística 
efectiva, no la millor que es podria fer, però tampoc aquella moratòria "difussa" que pretén fer 
el Govern Balear (que ha mostrat, i ben mostrat, el llautó). Seria interessant comptabilitzar quants 
dels que es queixen hauran estat capaços d'anar a Palma a fer-se sentir, a dir que a Capdepera 
també jan'hihaprou! 



Informació local 

F faça 
des 

Sil¡jar 

Cala Mesquida 11 Escolars 
Comentàvem, el mes passat, l'inici El dimarts. l3 d'octubre. els alumnes 

d'obres a la Ciutat de Vacacions de Cala dePrimeriSegond'EGBdelcoHegis'Auba 
Mesquida, quan aquest complex encara realitzaren una activitat certament 
no havia tancat les portes i comptava amb engrescadora dins l'àrea de coneixement 
un bon grapat de clients. Bé, per resumir: del medi: visitar un hotel per tal de 
les obres han continuat, tan bellament: dc familiaritzar-se amb el que és la primera 
les demandes de l'oposició no se n'ha fet ni indústria del poble. 
cas; s'ha produït, a l'entremig, l'explosió Aquesta visita, perfetamcnt plani-
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pogueren sentir-se com a hostes 
privilegiats. 

Bé podem dir que aquesta 
novedosaforma de conèixer la realitat més 
immediata té pocs precedents en les nostres 
escoles i que, si més no, pot contribuir a un 
desenvolupament de l'educació dels al·lots 
del poble més arrelada en el medi on es 
desenvolupa. 

Josep Melià 
El divendres dia 23 d'octubre. la 

Universitat de les Illes Balears va retre un 
emotiu homenatge a l'artanenc Josep 
Melià, que fou investit Doctor Honoris 
Causa, el guardò de més alt nivell acadèmic 
que pot oferir aquesta institució. A una 
parròquia omplerta de gom a gom, el poble 
veí s'afegí a l'acte. en el qual participaren 
nombrosos personatges de la vida políti
ca, econòmica, social i educativa de les 
Illes, amb el predident del Govern Balear al 
cap davant. L'apadrinamentfóu a càrrec de 
l'ex-preident del Congrés dels diputats, 
Fèlix Pons. La lliçó magistraL a càrrec del 
rnateixJosepMelià, tinguéunmarcat accent 
nacionalista i en defensa de la llengua. 

Des de Cap vermell , ensafegueim 
al reconeixement d'aquestartanencil·lustre, 
que ha influït notablement en la política i el 
pensament Mallorca. 

d'una ampolla de clor que, a més d'un ficada pel grup de professors responsa- Corals 
desplegament sanitarii de policia inusitat, ble s dels cursos esmentats, va tenir per 

Com l'expressam, igualment, a la 
comportà l'hospitalització d'algunes per- mar l'hotelil'aparthotel "Diamant", de Cala 

coral s'Alzinar, per l'èxit de l'encontre amb 
sones.. En fi , tot un desgavell i un seguit Rajada i comptà, naturalment, amb la mag-

la coral Terpsicore, de Sant Quintí de 
de despropòsits que mai no s'haurien de níficacol·laboraciódelpersonal d'ambdós 

Mediona (Alt Penedés), tot i l'escassa 
produir, i menys si, en bona part, es establiments. A més de visitar totes les 

divulgació que d'aquest acte se'n va fer. El 
conculquen les ordenances municipals i instal-lacions, els infants gaudiren d'un 

concert celebrat el dia lO d'octubre va 
aquestesesconverteixenenpapermullat. aperitiu i d'un dinar en el menjador, on t't . b 
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cons 1 uu una e a mam estacw e 
fraternitat entre la coral catalana i la 
gabellina. Especialment emotiva va resul
tar la cantada conjunta de "Capdepera, 
Capdepera" i de l'hime de Mallorca, "La 
Balanguera". A més, les dues agrupacions 
compartiren taula, en un sopar que va tenir 
lloc el mateix dia del concert i un dinar que 
es va fer al dia següent, en el gimnàs de 
l'escola de Capdepera. durant els quals 
regnaren el bon humor i la companyonia. 
Una placa commemorativa regalada al 
president de la nostra coraL recordarà 
aquesta fita. 

D'aquesta trobada n'ha quedat el 
compromís d'una propera visita dels 
nostres cantaires a terres catalanes. 



Informació local 

Trobada 
A mitjan mes d'octubre, 

concretament el dia 1 L l'agrupació local 
"Aires Gabellins" organitzà la trobada 
anual d'Escoles de Ball de Bot, amb un 
bon èxit de participació i de públic. Al 
mateix temps, la ja veterana agrupació, 
que recentment ha estat per terres 
murcianes, realitzant un intercanvi, va 
presentar el seu segon enregistrament, 
amb temes de la música popular i tradicio
nal. Per una i altra qüestió, elsexpressam 
la nostra més sincera felicitació. 

Obres públiques 
Com ja us haureu adonat, al davant 

del Teatre Principal s'ha instal·lat tota la 
parafernàlia que acompanya les obres de 
construcció de determinades dimensions. 
Per a alegria de molts, s'han iniciat les 
obres de reforma del Teatre, les quals, 

S uso Rexach: 
Immersions 

El dissabte. 31 d'octubre. en 
Suso Rexach presentà en societat el seu 
segon treball discogràfic: Immersions , 
en el saló de ca ses Mou~es , 

acompanyat u' un públic nombrós i en
tusiasta. 

La primera sorpresa la constituí 
el mateix lloc de l'acte, sorprenentment 
transformat en una acollidora sala de 
concerts, l'acústica de la qual va fun
cionar perfectament. 

En Suso ens oferí els temes 
d'aquest segon disc, acompanyat per 
Toni Andreu als teclats, Pep Garau al 
baix, Toni Vallespir a la bateria, Mano
lo Muntaner a la guitarra i Esperança 
Sureda a la part vocal. Comptà, a més, 
amb la participació especial de Guillem 
Sansó. Tot plegat, un grup homogeni 
que en directe sona tan bé com en el 
disc, cosa sempre d'agrair, i del qual en 
destacaríem algunes de les estupendes 
intervencions de Manola Muntaner. 

Hem de dir que aquest segon 
treball del cantautor local suposa un 
salt qualitativament considerable, res
pecte del primer. En poc temps, Suso 
Rexach ha madurat com a autor i com a 
intèrpret. Tant les lletres com les 
partitures i els arranjaments resulten 

G AiR f .. ' 
~BELL ¡~1 .; 

sens dubte, incrementaran notablement 
la infraestructura culturals del nostre 
muncipi, a més de resultar imperioses pel 
mal estat de l'edifici, que patia serioses 
deficiències i presentava inconvenients 
derivats de la seva antiguitat. Un anhel 

molt més elaborats, donant per resultat 
un producte de considerable qualitat que 
bé es mereixeria l'atenció de distribuïdors 
i programadors. 

"No sabem mai on són els límits 
de nosaltres mateixos. N omés fent 
immersions dins els propis sentiments 
podem conèixer, viure i expressar el que 
duem dedins", explica el mateix Suso a la 
carpeta del disc. I això és, precisament, el 
que fa: un treball de prospecció pels móns 
pregons del jo més íntim i personal. 

Entre els sentiments que l'autor 
proclama públicament, no hi manquen les 
referències als seus animals estimats 
("Amb el meu ca'') ni la constatació de la 
pèrdua de valors i de patrimoni que patim 
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dels aficionats al teatre i altres 
manifestacions artístiques, que es veurà 
acomplit i que permetrà, a més, adesar el 
local del costat, també de gran utilitat. No 
cal dir que la reforma és qualque cosa més 
que una reforma: es farà un teatre nou. 

(''Aquesta terraja no és seva"). Per a la 
gravació d'aquest darrer tema, en S uso 
ha comptat amb la col-laboració de Cris 
Juanico, Tomeu Penya, Guillem Sansó, 
Toni Nicolau, Ricky Gil i Joan Bibiloni, 
tot un luxe dc participació i tota una 
mostra de reconeixement de part 
d'aquests músics dc rconcgut prestigi. 
Segurament serà el tema estrella del 
disc. Per ara, molts dc gabcllins ja el 
cantussegen sovint. 

Esperam que el nou disc de S uso 
Rexach constitueixi l'eina definitiva per 
a la promoció del nostre cantautor a les 
cotes de popularitat que aquest magnífic 
treball es mereix. 

Redacció 



Informació local 

De moratòries i manifestacions. 
Vaserdia 12denovembrc,hihavia 

molta gent. De Capdepera també. Una 
trentena es desplaçaren amb un autobús, 
altres tans eren al lloc dc concentració 
previst, a la plaça d'Espanya. Tots 
coincideixen que va scrunèxit. Els del GOB 
poden estar contents de la reacció popu
lar, possiblement impensable fa uns anys. 
Com impensable era el debat, profund i 
agre debat entre partits i instutucions per 
la morntòria mbanística. 

És curiós parlar dc xifres quan es fa 
un acte d'aquest tipus. No sabem si 
arribarcna lcs30.000 personcs,comdiuen 
els organitzadors , però evidentment no 
eren 14.000 persones com, "erròniament" 
compt<lla policia local de Ciutat . Hi havia 
sensació dc satisfacció i gent de tota 
condició, de totes les edats, de diverses 
scnsiblitats polítiques .. . Dc polítics locals 
només podem testimoniar la presència de 
regidors municpals de l'oposició: Climent 
Alzina, Toni Muntaner i Felip Esteva. El 
dia abans el ple de l'Ajuntament s'havia 
adherit a la convocatòria, amb l'abstenció 
dels regidors del PP. 

D'altra banda. i relacionat amb la 
qüestió, el Consell de Mallorca ens ha 
proporcionat una carpeta, amb plànol 
inclòs, que ofereix informació de les zones 
urbamtzables suspeses per la seva 
moratòria. En total, es parla de 2.211,11 
hectàrees i una població de 102.134 
habitants, afectant a I O urbanitzables amb 
Pla Parcial aprovat i 67 sense aprovar. 
Aquestes xifres s'afegeixen a les 3. 863,83 
ha suspeses o desclassificades, que 
suposaven unes 143.999 places noves. 

Capdepera es trobarà afectada per 
la moratòria del Consell en el scctor-6 d'es 
Carregador (superfiície 10,03Ha, 
poblaciól.504) i el sector-2 de Cala Gat 
(superfície 3,98 ha, població 593). Poca 
cosa si tenim present la pressió urbanística 
que pateix el nostre municipi 

0'7% 
Com deveu saber, l'Ajuntament de 

Capdepera té aprovada la cessió del 0'7% 
del seu pressupost per a ajuda al Tercer 
Món. Com que no totes les institucions 
poden dir el mateix, cal que ens felicitem per 
aquesta aportació del nostre poble, que és 
el mínim que es pot demanar. Les ajudes del 
nostre municipi es canalitzen totes a través 

del Fons Mallorquí per a la Solidaritat i, 
enguany, es distribuiran de la manera 
següent: 

DespcsesdelFons 
Aitrlesd'cmergència 
Programaatenciódomiciliària 
gentm~tiordeBòsnia 

D.mmificatsdc 
11mracàMitch 

Total 

700.000ptes. 
700.000 11 

2.100.00 11 

3.500 .000 11 

7. 000.000 ptc s. 

I parlant dels damnificats dc 
l'huracà Mitch un grup de persones, 
nombrós, s'h::m posat a la tasca d'organitzar 
un sèrie d'actes amb l'idea de treure doblers 
per a la Creu Roja, institució que s'ha posat 
al capdavant de l'ajuda humanitària 
d'emergència que es du a terme a 
centreamèrica. Entre els actes prevists es 
parla d'un sopar (ara per ara no s'ha con
cretar el dia), una recollida de donatius a les 
activitats esportives de bàsquet i futbol, a 
les escoles, concerts i, com a culminació de 
la campanya, un mercadet a Capdepera dia 
29 de novembre. Si voleu col·laborar o 
aportar qualque cosa posau-vos en 
contacte amb l'Assemblea local de la Creu 
Roja. 

PortdeCalaRajada 
El Govern Balear, 

a proposta de la 
Conselleria de Medi 
Ambient, Ordenació del 
Territori i Litoral, ha 
aprovat l'expedient de 
contractació per a la 
construcció d'un moll de 
passatgers i la millora dels 

s 

accessos, paviments i serveis del Port dc 
Cala Rajada. 

La contractació aprovada dia 16 
d'octubre es correspon amb la tercera fas sc 
d'obres que tanca la reforma general del 
Port. L'obra consisteix en la reforma i 
ampliació del moll dc passatgers. El moll 
tindrà, una vegada efectuada la reforma, 
tres metres d'amplària i 4 3 metres de llargària. 
Les reformes inclouen la millora de la 
pavimentació. l'habilitació de voravies. la 
incorporació de zones per als vianants i de 
noves capes asfàltiques en els vials. Així 
mateix, es milloren els serveis amb noves 
canalitzacions de la xarxa d'aigües i energia, 
ln mcorporactó de nous punts d'abastiment 
de les xarxes en el moll 1 dc barreres i 
senyalització. 

La inversió prevista és de 50 milions 
de pessetes, 30 dels quals s'invertiran al 
llargdel98 ilarestaal1999. 

Aquesta fase d'obres tanca les 
reformes per al Port de Cala Rajada, que 
hauran significat una inversió global de 
117 milions de pessetes. La primera fassc 
suposà realitzar un moll de 22 metres dc 
llargària connectat amb el passeig de 
vianants, l'any 1996 (15 milions). La segona 
fase es realitzà l'any 1998 suposà invertir 40 
milions per l'acondicionament del varador 
i de les instal·lacions de la Llonja i 
magatzems dels pescadors. 



Informació local 

Trànsit 
Les obres d'infraestructura de la futura rotonda de la 

benzineria· de l'autovia Joan Carles L ja han començat. Es 
tracta, com ara, d'enterrar canonades, a les quals seguiran les 
obres de major envergadura i que hauran de suposar, un cop 
finalitzades, la solució a un dels punts més conflictius del 
trànsit local. 

D'altra banda, amb motiu de les obres del Teatre 
Municipal, el carrer Centre és ara de direcció única, des de la 
plaça de l'Orient fins al carrer de na Velleta. La inèrcia fa que, 
encara ara, molts de conductors se saltin la nova direcció 
prohibida. Haurà de passar un temps fins que ens hi avesem. 
Podria ser que, un cop acabades les obres que han ocasionat 
aquest canvi, la mesura es mantingués, en funció del resultat 
que hagi donat. 

Taxes 
Totes les taxes municipals s'han vist incrementades en 

un 2'1 %. segons la previsió d'augment de l'IPC. D'aquesta 
manera, aquest augment no haurà de suposar cap increment 
de la pressió fiscal. L'única excepció la constitueix la taxa de 
recollida de fems. que augmenta un6%, en un intent de millorar 
el servei i per l'augment de despeses per la transferència de 
fems a l'estacióde Manacor. Així mateix, es creen dues taxes 
noves, una per a la canera i l'altra per al servei d'atenció 
domiciliària. Finalment, hem de dir que s'ha aprovat els preus 
d'utilització d'infraestructures esportives (poliesportiu, pista 
d'atletisme i camp de gespa), amb preus semblants als d'altres 
intal·lacions de la comarca. 
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r Agenda de la vi la~ 
mes d'octubre 1998 

nats 
dia 3, Joan Antoni Terrassa Bauzà, de Joan i 

Adelina Alejandra. 
dia 5, Sergi o Martin Romero, de Manuel i Isabel. 
dia 6, Tamara García Redondo, de Joan i Maria 

Teresa. 
dia 9, Mateu Sirer Muñoz, d'en Mateu i Maria. 
dia 1 O, Lluís Serra Schroeder, de Joan i Heike 
dia 14, Loida Vargas Salazar, de José Antònia i 

Ma Inrnaculada 
dia 16, Mar Font Sureda, de Pedra i Maria 

Antònia 
dia 16, Laura Flaquer Hernandez, de Miguel i 

Encarnación. 
dia 16, Jonathan Garcia Del Toro, de Juan 

Bosco i Ma Jesús 
dia 17, Ma Inrnaculada Castillo Garrida, de 

Manuel i Ma Concepción. 
dia 18, Gianna Ramona Rotemmnd Brupbacher, 

de Wolgan i Ingrid. 
dia 19, Marta AlamedaYunte d'Angel i Elisabelh 
dia 21 , Cristina Pérez Abellim, de Tomas i 

Cristina 
dia 22, Paula Mascaró Ginard, dc Sabastià i 

Paula. 
dia 26, Andrea Nieto Piñeiro, de Juan Carlos i 

Mónica. 
dia 31, Nicole Macias Jiménez, de Saturnina i 

Ma Dolares 

noces 
dia 3, Miquel Ramis Ramis amb Francisca 

Torres Galea 
dia 10, Andreas Shlegel amb Cristiane Fobhag 
dia 17, Marcos Antònia Mas sanet Wipe amb 

Júlia Garau Leal 
dia 20, Jesús Maria Gonzalez Sanchez amb 

Juana Maria Sagra Camacho 
dia 24, José Manuel Hemandez Heredia amb 

Estephanie Schwalke 
dia 24, Ignaci Furio Caldentey amb Laura Alcón 

Flaquer 

Finats 
dia 25, Daniel López López (1.949) 



Informació local 

REI IONI 

Tal i com havíem ammciat, el passat 
16 d'octubre ens reunírem a ca'n Piri cus per a 
presentar en societat el número 200 de la 
nostra publicació. I hem de dir, d'entrada i 
abansdemésraons, que la festa va ser un èxit 
en tots els sentits. 

Unèxi~ en primer lloc,pelrecolzament 
dc què va gaudir.Rccolzamentde l'Ajuntament, 

que col·la borà posant a disposició nostra el 
local on va teui.r lloc l'acte i els serveis Lècnics 
municipals', el mateix batle va presidir la 
celebració ia~à unes paraules, que reproduïm 
més endavant, a tots els assistents. 
Recolzament dels amics dc la revista, a qui 
demanim.:m la seva col·laboració, gràcies als 
quals poguérem oferir als convidats una 
vertadera demostració del a millor gastronomia 
del municipi, amb tocs extremenys d'alta 
qualitat. Recolzament dels artistes locals a qui 
demanàrem la seva participació. i que ens 
oferiren un gamma variadíssima deia musicalitat 
gabellina, que és molta. Recolzament del pin
tor Joan Cursach, que ens va regalar quatre 
mostres del seu art, en fom1a de cartells 
commemoratius, un dels quals va servir de 
com~dada per a la festa i deportada del número 
c;.,.iraordinari. Recolzament deia bibliotecària, 
Magdalena Melis. Recolzamentdel'actord"'Es 
Mussol". Antoni Perelló. Recolzament dels 
antics col·laboradors, que ens ajudaren en la 
preparació dels actes. Recolzament, en defini
tiva, de totes les persones que ens féreu costat 
assistint a la festa, omplint-la de veus i de vida, 
de calor humana, d'essència de poble. 

Apartirdelesvuitimiua de la nit, va 
començar a arribar la gent, mentre els músics 
acabavend'enllestirels aparells deso. Moments 
perarepassarlacol·lecciódc "Cap Vermell", 
enquadernada i sense enquadernar, o per a 
admirar els cartells dc Joan Cursach, o, 
simplement, per a engegar la xerrada amb els 
amics i coneguts. 

Cap allà les nou, el 
presentador, Antoni Perelló, 
ens convidava apujar al pri
merpis, on ens trobàrem taula 
parada: coques, cocarrois, 
panades, entrepans, flams, 
púdings i "gañotes ",i la més 
variada gamma de delicadeses 
de la cuina casolana. No en va 
sobrar però n'hi hagué prou. 
Havíem parlat, a la convida
da, dc "fer una copa", però va 

ser una copa i qualque cosa més. Varen ser 
moments de moure les barres, però també de 
conversa distesa, molt agradables. 

Devers les nou i mitja, va prendre la 
paraula el batle, com ja hem dit. Paraules 
d'encoratjament que agraïm sincerament. I 
després ja va venir la primera intervenció 
musical. Vicenç Nadal, 
Bàrbara Femenies i 
Maria Antònia Gamis -
el"Trio Cap Vermell". 
com simpàticament es 
presentaren-posaren en 
evidència el seu talent. 
Acte seguit, en Pep 
Terra s sa, en nom dels qui 
fe im la revista, ex:pressà 
el sentit que volem donar 
a la nostra publicació i el 
tarannà que ens ha 
pennèsarribaraaques~ 

fita. Bé podem dir que, en qüestió de discursos, 
procuràrem no embafar. 

I ja, fins al final de la vetlada, més 
música. Esperança Sureda, acompanyada per 
Juanjo Tur, i que manifestà representar tot el 

?.~ -·~ , 
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FEITA 

"Tumbet de Solfa", pegà unes pinzellades de 
ritme, melodia i saber estar sobre l'escenari. I 
és que n'Esperança es va consolidant com una 
artista de primera línia. A tot això, Antoni 
Perelló havia excusat una absència justificada: 
Marisa Roja s, tot i les ganes que en teni,a no 
va poder acompanyar-nos degut a un 
compromís ineludible (actuava al Teatre Prin
cipal,aPalma). Vendria, després, la participació 
de S uso Rechac. cada dia amb més taules i més 
segur de les seves possibilitats; acompanyat 
per ManoloMuntancr,PepGarauila mateixa 
Esperança Sureda, donà bona mostra de la 
força reivindicativa dels seus textos més 
coneguts. 

El punti final el posà la Coral s'Alzinar, 
que sorprengué a alguns dels convidats amb un 
tema rítimic, acompanyada per Manolo 
Muntaner, i que posà el tancador amb 
"Capdepera" i "La Balanguera ". 

Fins i tot la meteorologia es va sumar 
a la celebració i el pati dc ca'n Piri cus es va 
n;vdà com el lloc idoni per a esdeveniments 
d'aquestes característiques. La nit era molt 
agradablc,hifeiabonestaril'ambientconvidava 
a vetlar. Però la música va a ca bar a una hora 
prudent per cvitarmolèstics als veïnats i tots 

ens acomiadàrem amb el sentiment d'haver 
passat uns moments per recordar. 

Un cop més, gràcies a tots. No serà la 
darrerafesta.N'estamsegurs. 
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Discurs del batle, Joan Pascual 
Bones tardes. 

F.n primer lloc. vnll domr les gràcies atot l'equip de "Cap 
Vermell" per convidar-me a aquest acte i deixar-me dirigir-vos 
unes breus paraules. 

Unes paraules que han de fer referència obligada als 
dos-cents números de la revista "Cap Vermell", que ens ha 
reunit aquí per celebrar-ho. 

U na revista d'una trajectòria compromesa i coherent, de 
compromís amb el seu poble. la seva història.les seves tradicions 
i el seu patrimoni. 

Trajectòria que es va marcar i definir des del seu 
naixement. ja fa devuit anys i que ha mantingut amb fidelitat, 
sempre escrita en català, la nostra llengua i amb l'intent de 
defensa i divulgació de la cultura i la identitat de Capdepera i 
Mallorca. 

I al mateix temps, donat les notícies d'interès, fent un 
repàs del més important que suceeix al poble, fugint de la 
publicitat comerciaL el sensacionalisme, els titulars buits de 
contingut, el fals protagonisme i les mitges veritats, que són 
més fàcils d'editar i de vendre. 

Que éreu de joves quan començàreu! 
Al mateix temps que la Constitució, els ajuntaments 

democràtics i tot aquell grapat d'il·lusions que iniciàrem en una 
nova època de llibertat. 

El mèrit d'haver arribat a més de dos-cents números i 
tenir devuit anys de vida suposa un homenatge a la constància 
i a I 'altruisme que heu demostrat un grup de persones, que heu 

fet possible amb articles, col· laboracions. investigant o 
participant d'una manera o altra en la dinàmica d'un poble antic 
i jove alhora. 

Antic, perquè l'any 2000 farà 700 anys d'esser nomenat 
vila i, per tant, tenim fortes arrels que voltros mateixos heu 
ajudat a conèixer i deixar-ne constància. 

Jove, perquè el grup més nombrós del municipi és 
menor de 25 anys i és aquest el col·lectiu que més pot assolir 
les arrels gabellines que tots volem tenir. 

Supòs que heu triat ca'n Piricus, convertit avui en 
biblioteca municipal i centre d'adults, per a celebrar-ho, per 
l'acollidorque és i per la relació que té amb la cultura. 

Un lloc dedicat al foment de la lectura i del coneixement 
en general. Igual com el "Cap Vermell" que, amb la vostra 
aportació, procura aixecar el nivell cultural de Capdepera, crear 
consciència de poble, i per tant, fer poble. 

Podríem parlar de moltes coses que han passat a 
Capdepera durant devuit anys, però ens estendríem massa. Ho 
podem deixar per a una altra ocasió. 

Per la meva part, en poques paraules, dir-vos que sou 
una peça necessària de l'engranatge cultural de Capdepera. 

Sols em quda felicitar -vos públicament una altra vegada 
i encoratjar-vos a continuar. 

Sepre trobareu lectors que vos ho agrairan. I aquí, els 
qui ens hem reunit avui, en som una mostra. 

Moltes gràcies. 
Joan PascualAmorós 



Informe 

EL MEU ANY 
A principis de curs, vaig preguntar a una col·laboradora 

en les tasques parroquials si podia comptar amb ella com en anys 
anteriors, i la seva resposta va ser ben llampant, sense cap casta 
de dubte: "Enguany, no; vull dedicar aquest curs a lo meu: la 
família, aficions, amics i a mi mateixa; vull que aquest sigui el meu 
anys". 

Tot i que em vingué de nou la negativa, no vaig insistir 
gens ni mica, perquè a més de veure-la molt convençuda vaig 
trobar que tenia raó. 

Tots, en general, anam molt enfeinats i atabalats, ocupats 
en mil coses; a vegades, dedicam el nostre temps i esforços de 
forma altruista a causes ben nobles: associacions musicals o 
esportives, culturals o religioses, i això, si es fa de forma 
continuada, acaba per "gastar" les persones que cremem hores 
en preparació, reunions, trobades, etc. 

Trob que estaria bé que cada cert període d'anys, les 
persones ens dedicàssim un any per a nosaltres, per a la nostra 
pròpia formació, per a cultivar "hobbies" i aficions, per a viure 
amb la família, per a desconnectar d'allò que ens té sempre 
enganxats, pertal d'agafar noves forces, de mirar la vida amb ulls 
diferents i retomar, després d'això que anomenen un any sabàtic, 
a les activitats altruistes d'abans, on possiblement serem ben 
rebuts i podrem continuar treballant sense cap tipus de proble-
ma. 

Estic pensant si aquest no hauria d'esser també el meu 
any, però em veig embarcat en moltes coses; m'agradaria, però, 
saber dur a la pràctica allò que diu la Bíblia en el Llibre dels 
Proverbis: "Hi ha un temps per plorar i un temps per riure, un 
temps de reclamar i un temps de deixar perdre, un temps de callar 
i un temps de parlar, un temps de plantar i tm temps d'arrencar ... " 

El que compta és saber trobar aquesttemps i posar-ho en 
pràctica. 

Andreu Genovart Orell 

Creu Roja 
Espanyola 

Ajuda Urgent damnificats 
Nicaragua, 

Hondures i El Salvador 

La Caixa eta: 
21000947150200077741 
SaN ostra eta. 

2051 0099 84 0054938531 
B. March eta: 
00610180650026100112 
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Bqtec 
El Mallorca és el primer a la lliga de primera divisió. 

O ho va ser, per uns dies. Visca el Mallorca! 
El Mallorca torna ésser l'equip revelació. 

Enhorabona ... 
Però el camp del Mallorca es troba mig buit. I no són 

pocs els qui apel·len a la mallorquinitat del Mallorca. sense 
dubtar de lligar el ser bon mallorquí amb ser seguidor de 
l'equip. Així resulta que els qui no anam a veure l'equip 
palmesà al Lluís Sitjar fem una mena de pecat, traïm un dels 
símbols de la nostra Comunitat Autònoma. Els altres. els 
qui hi van, especialment si són polítics. ho fan notar. .Són 
els qui saben aprofitar molt bé aquesta afició per fer-se una 
imatge de seguidor/a constant i patidor/a, i obtenir el títol 
demallorquinista en sentit ample. La senyora Delegada del 
Govem, per exemple. Tot és saberjugarlescartes que un té. 
I els populistes, per interès propi, no dubten de confomdre 
cultura i identitat nacional amb vestir a l'ample, benestar 
socialambrentapercàpita,educacióambcol·legidemonges. 
tercera edat amb dinar d'arròs bruti porcella ( subvencionat) 
i, com no, ser mallorquí amb mallorquinista, "bermellón" que 
es diu ara. 

Tant se val que realment sigui una empresa privada. 
amb un amo a qui, legítimament, l'únic que li importa és 
guanyar doblers, amb la majoria dels jugadors que són 
estrangers o d'ultramar, que no dubta de tenir les entrades 
més cares que hi ha a la lliga, que no sigui el mallorquí la 
llengn;¡ del club, que estiguin construint -li un camp nou 
amb els nostres doblers, i que ... les seves grades siguin un 
mostrari de simbologia ultradretana. '1 'ot aXIÒ no compta. Cal 
donar suport a la societat anònima esportiva i seguir amb 
la comèdia. Ja m'agradaria ja que el Mallorca fós qualque 
cosa més que un club, compromès amb el seu poble, la seva 
cultura, la seva llengua .... De moment, a mi l'únic que m'ha 
demostrat és el seu compromís amb si mateix, com la resta 
d'equips. Es tracta d'un negoci que, a més d'oferir un 
espectacle, juga amb els sentiments de la gent. 

Ara per ara, com espectacle, sembla funcionar de la 
fenna mà d'Hèctor Cúper. 

Com el Mallorca, l'Escolar, el nostre club locaL 
tampoc assumeix cap compromís cultural o lingüístic: enca
ra fa tota la seva propaganda en castellà, ignorant 
sistemàticament la llengua d'aquesta terra. Sense restar cap 
mèrit al treball dels seus directius. pensam que també es fa 
difícil, d'aquesta manera, aconseguir que ens sentiguem 
plenament representats pel club local. 

Malgrat pugui semblar el contrari, si tenc simpatia 
per qualque equip és per l'Escolar i pel Mallorca, no penseu 
malament! Dels Barça, Madrid, Depor o Betis més val no 
parlar-ne. 

I ara, a gauidir del bon moment esportiu ... no dubteu 
que vindran temps pitjors! 

tres i no tes. 



Col-laboració 

El passat mes d'octubre, els integrants de la Coral s'Alzinar 
vàrem rebre la visita dels membres i acompanyants de la Coral 
Terpsicore, de Sant Quintí de Mediona (AltPenedés, Catalunya). 

Durant la breu estada dels companys catalans, tinguérem 
ocasió de cantar plegats, de parlar de música, de conviure ... de 
conèixer-nos. Amb alguns d'ells, ens referírem a alguns aspectes 
de la llengua i, més concretament, a la situació del català a ca 
nostra. Vaig deduir-ne una actitud de total respecte per la nostra 
sobirania lingüística, diametralment oposada a qualsevol tipus 
d'ingerència en un assumpte que els primers que hem de resoldre 
som nosaltres els mallorquins. Amb tot, crec que alguns dels 
estereoptips que es volen vendre de nosaltres -allò de la 
OJstellanít7.acló meversible de la nostra societat de la colonització 
alemanya, de la pèrdua de les senyes d'identitat culh1ra 1-en pllrt 

quedaren desmuntats als ulls dels amics catalans. Hi <.:ont.ribui, 
no poc, la coincidència de la trobada d'escoles de ball de bot que 
tingué lloc el diumenge dia 11 d'octubre, a la qual s'hi acostaren 
els membres de la coral de Sant Quintí. Com també hi degué 
contribuir la constatació de l'existència del Diari de Balears, o 
d'una publicació local com Cap VermelL íntegrament en català. 
Tot i qualque "hableme en castellano" que alguns d'ells van 
haver de patir. 

Jo, en la conversa, vaig posar-hi a contribució el meu 
pessimisme militant. A canvi, un cop més me'n vaig dur la 
reafirmació que 1 'únic imperialisme lingüístic que patim és el del 
castellà. Els catalans, en canvi, no que no en tenen d'afanys de 
domini o d'expansió. No diré que ens tenguin abandonats a la 
nostra sort, sinó que el seu respecte escrupolós pels afers dels 
demés els manté a una distància que ultrapassa el que podríem 
considerar prudent. 

Aquells dies de l'estada de la Coral Terpsicore entre 
nosaltres, coincidiren amb la celebració anual de la F i esta de la 
Hispanidad, fita que commemora l'expansió castellana per terres 
americanes, llengua i cul tufa incloses. Vaig recordar, com cada 
any, que els mateixos que se senten orgullosos de la" gran obra" 
de la Hispanidad, solen ser els qui neguen igual dret a la 
Catalanitat, i els mateixos que s'omplen la boca de Paises 
Hispanoamericanos són els qui rebutgen l'existència dels Països 
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Catalans. 
De manera que el problema de la llengua i la culhlra 

catalana, pròpies d'aquesta terra, o ens els resolem nosaltres 
mateixos, amb tota fermesa, o el castellà -que aquest sí que no 
atura- s'ho farà tot seu i acabarà per desplaçar la parla i la culrura 
que ens han estat pròpies des del segle XIII. 

~NE 
Ràdio Nacional d'Espanya emet un noticiari, a les 13 

hores, per a les Illes Balears, en la nostra llengua. Aquest és el 
motiu, el de la llengua, que em duu a escoltar-lo cada dia. I 
aquesta és la causa que cada dia me'n recordi d'un article de 
Jaume Corbera, publicat en el Diari de Balears, a propòsit de la 
llengua catalana i els mitjans de comunicació. 

Des que vaig descobrir aquest informatiu, he tengut 
reiterades ocasions d'enuig a propòsit de la qualitat del català 
dels locutors, gairebé sense excepcions. Els castellanismes 
estan a l'ordre del dia i n'lú ha un que ha renunciat per sempre més 
a les esses sonores: per a ell és el mateix dir casa i pesa que caça 
i peça, de manera que les dues primeres paraules han desaparegut 
del seu camp fonètic. Aquest home pronuncia pressident, 
ressultat, pessat, acussar, empressa, sensill, pressentar... 

Un dia es varen posar a parlar amb uncompany que cobria 
la informació des del camp d'entrenaments del R.Mallorca, a son 
Bibiloni. Aquest corresponsal, o el que fos, va anar donant la 
informació en castellà, i segons l'automatisme en què incorrem 
els mallorquins, els locutors de l'estudi canviaren de registre i 
també es posaren a parlar en castellà. Vaig haver de telefonar a 
l'enússora, per demanar explicacions. És un informatiu en català 
o què?, vaig demanar. Molt amablement, s'ex<.:usareuque uuuds 
membres habiruals de l'equip estava de baixa i l'havia substituït 
un altre que no dominava la nostra llengua. Ja ho val, vaig pensar, 
qualque dia a Televisió Espanyola se'ls emmalaltirà un locutor 
i ens donaren les notícies en euskera. 

En una altra ocasió (8-10-98), dos d'aquests locutors 
entrevistaven el Molt Honorable President de la C.A. , senyor 
Jaume Matas, i el President de la Reial Federació Espanyola de 
Futbol, senyor Javier Villar, a propòsit d'un conveni signat per 
ambdues personalitats. Preguntaren no sé què al senyor Matas, 
i ho varen fer, naturalment, en català. Després s'adreçaren al 
senyor Villar, i es passaren al castellà. Aquí, el President de la 
Federació arurà l'entrevistador a fi d'aclarir-li que podia seguir 
preguntant en la nostra llengua, que ell l'entenia perfectament i 
que, en tot cas, s'excusava per no contestar igualment en català. 
"No faltaria truís, por nosotros no hay problema alguno en hablar 
en castellano", li enflocà un dels locutors, i seguiren l'entrevista 
exclusivament en castellà, i a partir d'aquell moment també 
involucraren el President Ma tas en l'embull i tot va acabar com 
havia d'acabar: parlant tothom únicament i exlusivament el 
castellà. 

"Informatiu migdia", crec que es diu aquesta mena de 
monument a la llengua catalana. I encara gràcies. 
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Em queix, sovint, i crec que amb raó. Si no, no ho faria. 
Adesiara, però, i no tant com voldria, se'm presenta l'oportunitat 
de manifestar la meva complaença per aquelles actuacions que 
contribueixen al redreçament de la nostra llengua. Aquest mes 
te nc un doble motiu de satisfacció: 

Efectivament, ho tenim tot, molt especialment en matèria 

-Enmig de la migradesa del pressupost que la Conselleria 
de Cultura dedica als programes de normalització lingüística dels 
ajuntaments, que no hauria de bastar ni per començar, em fa 
empegueir que hi hagi pobles que no tenguin ni el més mínim 
projecte que posar-se a la boca, com si tota la feina ja estigués 
feta. Afortunadament, l'Ajuntament de Capdepera, després de 
Palma, fa part del bloc de pobles amb una major dotació 
pressupostària -un milió de pessetes-, que diu molt a favor tant 
de la regidoria que encapçala en Pep Gallego com del Servei 
Municipal de Normalització Lingüística. Enhorabona. 
Sincerament. 

- Després que, fa un parell de mesos, adreçàs una carta 
al col·lectiu de la gent major, queixant-me de la seva negligència 
vers la nostra llengua, m'arribà una convidada de l'associació Sol 
Naixent, de Cala Rajada, per a assistir al dinar anual d'aquest 
col·lectiu. La invitació era escrita en un català correctíssim, que 
agraesc sincerament i que, evidentment, no s'ha de considerar 
una reacció pel meu article sinó una mostra de la presa de 
consciència que s'està donant, també en el col·lectiu de la tercera 
edat, del problema lingüístic que patim. Hem d'empènyer tots, 
joves i vells. I els d'enmig. 

, 

lingüística: 
- Cinc cadenes de TV en castellà 
- Tot el cinema en castellà 
- Gairebé tota la premsa en castellà 
- La justícia en castellà 
-L'exèrcit en castellà 
-Diglòssia 
-Autoodi 
- Substitució 
-Etc. etc. 

' JUNTA AVALUADORA DE CATALA 
Certificats oficials de català 

* Certif icat A (dissabte 6): coneixements orals de català 

* Certi f icat B (diumenge 14) :coneixements elementals de català, orals i escrits 

* Certificat C (dissabte 20): coneixements miqans de català, orals i escrits 

* Certificat D (dissabte 6): coneixements superiors de català, orals i escrits 

*Certificat E (diumenge 14) : coneixements de llenguatge administratiu 
(caltenirel D, aprovat) 

MATRICULACió: de 1'1 al 30 de novembre al Servei d'Assessorament 
Lingüístic de l'Ajuntament de Capdepera, c/Nou,2 de 9 a 15 hores 

DRETS D E MATRÍCULA: 1500 ptes 

Ajuntament de Capdepera Servei d'Assessorament Lingüístic 
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Com_ u_:n_ cem_e:n_teri 

El dia de Tots Sants va lluir un sol 
propi dc l'estiu meteorològic que no ens 
vol deixar, tot i que, astronòmicament, ja 
fa moltes setmanes que som a la tardor. 
Era un dia que convidava a la passejada 
i el cementeri no era el pitjor lloc per anar 
a estirar les cames_ Pocs llocs tenim en el 
poble on la paraula civilització cobri un 
major sentit, especialment quan aquest 
concepte, des d'una visió culturalista, 
encarna un cert grau d'humanisme. 

El cementeri de Capdepera 
constitueix un espai civilitzat ideat i 
desenvolupat per l'home, fet a la mida de 
l'home. A més. el nostre cementeri ha 
acabat per perdre Ics reminiscències 
esfereïdores provinents de la visió 
romúntica de la casa dels morts i avui és 
un bell jardí, el més ben cuidat del poble, 
pcrno dir l'únic. Passejar pel cementeri, un 
dia assolellat dc Tots Sants és, a més, una 
de les ocasions, puntuals i indefugibles. 
dc trobada i convivència que ens donam 
la gent del poble, i és. també, una magní
fica ocasió dc refermar la pertinença a la 
comunitat dels mortals. aspecte aquest 
que mai està dc més recordar. 

La civilització del cementeri es 
manifesta. més que en cap altre aspecte, 
en el respecte a l'espai físic que ocupa i a 
tots els clements que el constitueixen. Les 
malifetes que s'hi han produït són molt 
esporàdiques i quantitativament 
insignificants, sobre tot si les comparam 
amb les que es donen fora dc les seves 
parets. El vandalisme que. amb massa 

freqüència, fa estralls en els béns de 
titularitat pública -el mobiliari urbà, la in
fraestmctura dels centres escolars, els 
escassos espais ajardinats del poble, etc.
afortunadament, per ara, no han botat el 
mur del cementeri _ I així hauria d'esser en 
el :futur. 

Com he dit, dóna gust passejar pel 
cementeri, un dia assolellat, i compartir 
l'cxpcfiència amb altra gent. El més 
desitjable seria, però, traslladar l'esperit 
de civilització que sembla que trobam en 
aquell recinte a l'àmbit de tot el poble i fer 
dels nostres carrers i espais públics, llocs 
de trobada i convivència i espais respectats 
per tothom. Em faig aquestes reflexions 
poc després de comprovar com algú ha 

abandonat una vella rentadora enmig del 
carrer. just devora la plaça dels Mariners 
de Cala Rajada , com una mostra més dc Ics 
greus dificultats que tenim per assolir un 
grau de civilitat núnim. 

Si fóssim capaços de traslladar 
l'esperit de civilització que reservam per al 
cementeri a la comunitat dels mortals. 
segurament resultaria molt saludable per 
als qui encara no hem anat a fer l'estada 
definitiva als pcus del Puig Ceguer. Amb 
això no vull dir que n'hàgim dc fer un 
cementeri, del poble, però sí demostrar 
pels vius el mateix respecte que demostram 
pels morts . 

--------------------------------------- Jaume Fuster Alzina 

Prou urbanitzacions ! 
Mallorca, les Illes Balears en general, pateixen una allau 

de constmcció, una onada de destmcció com mai. Caramull de 
projectes d'urbanitzacions, de parcel·lacions i d'autopistes ame
nacen el territori, els recursos naturals i segurament la qualiat de 
vida dels ciutadans i ciutadanes que viuen aquí 

La saturació turística ha arribat a un punt insostenible. 
És necessari dir basta a tanta destmccció. Avui no es tracta dc 
salvar un determinat espai: és tota l'illa la que demana una nova 
mobilització. Mallorca i la dignitat del seu poble necessita que 
cridem: no més urbanitzacions! 

Ens hi jugam el futur. És el moment de decidir quina illa 
volem i quina illa deixarem als nostres fills. O venem bocí a bocí 
la nostra terra per fer-hi xalets i urbanitzacions, o la protegim 
d'una vegada perquè ens agrada i l'estimam així com és 

Recorda que sovint els pobles han canviat el curs de la 
història. Aquesta manifestació és la nostra oportunitat: 
contribueix a fer-ho possible. 

AJORNAMENT. PERÍODE 

DURANTELQUALHOMT~ 

COMPLIMENT D'UNA OBLIGACIÓ. 

TERMINI PERA PAGAR UNA 

OBLIGACIÓ QUE JA HA VENÇUT. 

AL BÀSQUET LI DIUEN 

TEMPS MORT. 
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' Conversa •.. amb LLUCIA SBKRA, 
president del Centre Cultural Banda de Música 

Després d'un no desitjatble temps 
d'interinitat i de distintes convocatòries 
per a l'elecció de nova junta directiva, el 
passat dia 28 de setembre, i gairebé per 
unanimitat dels assistents, va ser procla
mada electa l'única candidatura presenta
da, encapçalada per Llucià Serra. Amb 
aquest exmembre dc la Banda i home 
profundament preocupat pel present i el 
futur de tan emblemàtica formació. 
conversam dc les circumstàncies que el 
dugueren a presentar la seva candidatura 
i de la situació que viu la Banda ara mateix. 

- Explica'ns com va ser això de 
presentar una candidatura per a 
dirigir el Centre Cultural Banda 
deA!úsica. 

-Després que aquest estiu 
s'haguessin celebrat ducs 
assemblees. sense que es 
presentàs ningú, cosa que va 
suposar que hi hagués ducs jun
tes gestores. uns quants de pares 
i músics vàrem tenir una sèrie dc 
contactes i reunions 1 ens 
començàrem a plantejar la 
necessitat de presentar una can
didatura. Demanàrem que 
cadascú aportàs les seves idees 
quant al funcionament dc la Ban
da i, una vegada posats d'acord 
sobre els plantejaments generals 
sobre el que hauria d'esser el 
funcionament de l'entitat, vàrem 
decidir presentar-nos. 

-Aquesta candidatura, doncs, és 
prou homogènia, o representa distintes 
tendències i punts de vista? 

-És evident que cadascú té el seu 
propi punt de vista. Hi ha pares de músics 
i músics o ex-músics de la Banda. Aquest 
últims poden aportar els seus 
coneixements musicals, mentre que els 
primers. segurament, poden fer que l'entitat 
funcioni a nivell administratiu, de socis, 
en la captació de recursos, etc. Crec que 

uns i altres ens complementam. 

-Com heu trobat la situació, tant 
a nivell administratiu, com artístic? 

- En qüestions administratives, 
podem dir que encara tenim ba stanta feina 
per fer fins que poguem arribar a un 
complet coneixement de la situació. La 
primera cosa que hem fet, com que ja ens 
trobàvem en unes dates d'inici de curs. ha 
estat posar mà a l'organització de l'escola 
de música dc la Banda. Per exemple, enca
ra faltava un professor de percussió, que 
ja s'ha trobat i, a partir d'aquí, l'escola ja ha 

iniciat les seves activitats normals. Ara 
ens trobam en fase d'elaboració del llistat 
de socis actualitzat, de realització de 
l'inventari de materiaL com instruments. 
A nivell dels membres de la Banda. el 
primer que estam fent és conèixer els 
problemes personals de cada un dels 
membres, ja sigui a ivelllaboral, d'estudis, 
etc., que els pot impedir compaginar 
aquestes activitats amb les musicals. 
D'altra banda, es tracta de crear les 
condicions necessàries perquè hi hagi un 
alt grau de convivència entre tots els 

membres, que hi hagi una pinya 
d'interessos i que, en definitiva, la gent 
trobi un bon ambient i passi gust de 
desenvolupar una activitat a la qual sen 
senten cridats. Així mateix, hem establert 
contactes amb ex-membres dc la Banda 
per mirar de recuperar -los, especialment 
si podem demostrar-los que les raons per 
les quals se n'anaren han desaparegut. 

-Independentment d'episodis més 
o menys conflictius, el cert és que la 
Banda és una entitat amh una histària 
dilatada i amh un pes important en l'àmbit 
cultural del pohle.Des d'aquesta pers-

pectiva, quines 
són les vostres 
aspiracions? Cap 
on voleu conduir 
el Centre Cultu
ra/? 

-En primer 
lloc. el que hem dc 
tenir molt clar és 
que la Banda és del 
poble i que el seu 
futur passa per la 
total identificació 
del nostre 
col·lectiu amb el 
col·lectiu més 
ample d'on nei-x. La 
presència dc la 
banda en el carrer. 
en els actes 
populars, en les 

festes o en els concerts. ha dc servir. 
precisament, per crear lligams 
d'identificació entre la banda i la gent del 
poble. Potser. a segons quins nivells, es 
necessita fer una cura d'humilitat i no 
caure mai en certs elitismes que ens po
den allunyar de la gent. La Banda no s'ha 
de considerar superior ni per sobre d'altres 
col·lectius del poble, sinó que ha d'actuar 
en un pla d'absoluta igualtat. Sempre hem 
de demostrar una total disponibilitat per 
a participar, com he dit, en tots aquells 
actes on la nostra presència sigui 
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necessària, començant per les festes. Això, 
a més, ha de suposar que no hem de 
considerar, a priori, actes de menor 
importància: la Banda tant ha de lluir a un 
concert com a una festa de carrer, amb la 
mateixa presència i amb al mateix entu
siasme, això sí, oferint un repertori adequat 
per a cada circumstància. 

... l'important no són les 
paraules, sinó que la 

música soni. 

- A més llarg termini, quins 
o~jectius us plantejau? 

- A part d'aquells aspectes que ja 
s'han dit, un dels objectius primordials és 
eld'actualitzarelpatrimonid'instruments; 
però, clar, això passa per una bona 
financiació. No cal ni dir el que costen els 
instruments i que per molts ingressos que 
es tenguin, el pedaç mai basta. També 
l'escola de música necessita d'una forta 
inversió, encara que una part imporlanl 
de la despesa la paguin els mateixos 
alumnes. Pretenem informatitzar tota la 
qüestió administrativa, des del llistat de 
socis al de l'inventari d'instruments. 
passant per la comptabilitat del Centre, a 
fi que el dia de demà, sigui qui sigui que 
ens sustitueixi, es trobi amb una 
informació plenament actualitzada. 

-Pensau introduir modificacions 
en els Estatuts? 

-Ens hem trobat amb uns Estatuts 
basats en una legislació amb articles que 
daten de l'any 1965 i que, en alguns 
aspectes, resulten totalment desfasats. 
S'handemirar de fer les modificacions que 
facin falta per adaptar -los a les necessitats 
actuals, però això tampoc no és una feina 
de dos dies. Sense deixar-ho de banda, 
hem d'anar discutint quins aspectes 
necessitam modificar. 

-Quants de membres integrau/a 
nova Junta? Com us repartiu/es tasques? 

- Som deu. Les funcions s'han anat 
repartint entre tots els membres i, sense 
entrar en detalls, n'hi que s'han posat al 
front del que és l'escolademúsica, d'altres 
treballen directament per a mantenir un 
contacte estret i permanent entre els músics 
i la Junta, altres persones s'ocupen dels 
temes de tresoreria o de la secretaria de 
l'entitat, com és normal, com també n'hi 
que es preocupen d'aspectes de propa
ganda, logística, vestuari o tasques que 
s'handeferaPalma. 

- Vols ampliar alguns d'aquests 
aspectes o afegir alguna qüestió que ens 
hagi passat per alt? 

- Vull reiterar una cridada molt 
especial a tots els qui han estat músics de 
la Banda i ara no ho són, que s'animin a 
tomar. Encara que els estam convidant de 
forma personal, aprofit aqueta entrevista 
per a fer-ho públicament. D'altra banda, 
vull manifestar al nostres socis que aviat 
tendran notícies nostres , per tal 
d'informar-los de quina és la situació ac-
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tual de la Banda i de les tasques que estam 
duguent endavant. Finalment, aprofit per 
fer una cridada a tota la gent del poble 
perquè contribueixi al sosteniment del 
Centre, fent-se soci, encara que això no 
suposi a penes cap avantatge, sinó la 
convicció d'estar contribuint al 
sosteniment de la nostra entitat. 

I nosaltres ens en feim ressò i 
recolzam la cridada d'enLlucià. El futur de 
la Banda passa, primordialment, pel 
recolzament i el suport que siguem 
capaços de donar-li. Ni més, ni manco. 
Com ens manifestà l'entrevistat, 
l'important no són les paraules, sinó que 
la música soni. 

Junta del C. C. Banda de 
Música de Capdepera 

Llucià SerraBonnin .... .......... President 

Miquel Alzina Nebot ... Vicepresident 

MateuMorey Font. .. ·- .. ......... Secretari 

MiquelMoyà Sampol. ....... : .... Tresorer 

BerlaLiesengangMoll ............. .. Vocal 

Jeroni Alzina Gómez-Quinero .... Vocal 

AinaRecio Rosselló ................... Vocal 

FerranLiesengang Moll .. ........... Vocal 

Rafel Vives Sansó ......... ..... .. ........ Vocal 

Josep TerrassaFlaquer ........ ...... .. Vocal 
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CAPDEPERA, ARA fA 75 ANYS 
OCTUBRE DE 1q23 

Divendres dia 5, a les lO del vespre, partí d'aquí la Secció 
Major de la costura nacional en excursió escolar. 

Recorregueren els pobles dc Santa Margalida, Muro i sa Pobla; 
berenaren a Muro i visitaren la costura que dirigeix una germana de la 
nostra mestra D" Joana Vidal, qui les obsequià molt. De sa Pobla 
passaren a l'Albufera, objecte de l'excursió, on admiraren, les joves 
excursionistes, el treball penós i constant dels marjalers, la frondositat 
de les terres, i re bren explicacions clares i precises de la plantació de 
l'arròs, manera de cultivar-lo, batre'! i totes les operacions que es 
realitzen amb ell fins que està a punt de ser presentat en una paella. 
Arribaren a la fàbrica de paper i el senyor encarregat els donà, amb 
molta amabilitat, una clara explicació d'aquesta fabricació. Veren com 
la primera matèria, que el canyet sec, després de bullit i fet pasta fma, 
passant per diferents teles rnetàl·liques, es converteix en paper que 
queda allà mateix, tallat de la mida que volen. Els digué que la fàbrica 
produeix de tres a quatre tones de paper cada dia, que l'exporten a 
Barcelona i a València. Romangueren a Llubí, on la família de la Sra. 
Mestra les obsequià, quedant totes les nines molt agraïdes de tan 
corals atencions i admirades de l'escola que regenta D. Joan Vidal, que, 
segons conten, és una escola model. A tots els pobles visitaren les 
esglésies, oint missa cada dia, i recorregueren les places i punts 
principals. 

A les tres del diumenge arribaren cantant, fent-se llengües de 
lo molt qn~ ~ls hnvin ne;mclilt l;exwrsió, queclant amb ganes de repetir
la prest. 

. Complint lo promès en el número passat, donarem compte 
avui de les principals reformes materials que ha realitzades l'Ajuntament 
passat, perquè la seva honrada administració atrega l'agraïment dels 
bons gabellins i sen•esca d'estímul als nous regidors, que també pareix 
que estan animats de bons desitjos de fer be. 

El Cementeri ha sofrida una reforma corn per ventura cap 
cementeri de la nostra Mallorca en tan poc temps haja fet el canvi tan 
oros· es trobava amb unes dotze tombes i avui passen les 40 i tots els 
~anf~ons acabats i les tombes que falten quasi per totes ja s'hi treballa. 
El nou carrer Estrella, tan necessari per al carrer de la Mar. Els rasants 
i compra del solar del matadero. Un solar de darrere de la casa consis
torial. La carretera de n'Aguiló. L'eixamplament del carrer de son 
Magdalè. Unes 600 pessetes gastades en la carretera de Calarratjada . 
Més de mil metres de pedra picada i escampada. En caixa 10.008 
pessetes, i n'hi trobaren 3.129. Dues bombes, una en el pou d'en Patró 
i l'altra a l'a~jub de la plaça de l'Orient. 

Diumenge dia 14, en aquesta parròquia es farà festa de 
repartiment dels premis dels nins que durant aquest any han assistit a 
l'explicació de la Doctrina Cristiana, de la que tots els majors, durant 
aquesta setmana, ja s'han examinat. 

En el nostre port s'està descarregant un barco amb carregament 
de superfosfats marca "Cros". 

El temps pareix que enguany no mos vol acabar de fer saó i als 
pagesos els entretén un poc tant per sembrar com per al bestiar. 

Els porcs grassos enguany duen bon preu, se n'han pagat~ a 22 
pessetes. 

Les figues seques es paguen a 20 pessetes el quintar. 

Avui dimecres, a les 5 del capvespre és estat elegit el nou 
Ajuntament baix la presidència del sergent de la Guàrdia Civil, sortint 
bat!e D. Antoni Cursach, de son Terrassa, primer tinent D. Joan San
cho (a) Bielons, i segon tinent D. PereJ. Vaquer(a) Font. 

Després se sorteà la Junta municipal. Déu los doni un bon 
encert en totes les seves empreses i que mos administrin amb rectitud 
els béns municipals. 

En general ha disgustat la destitució de l'Ajuntament passat, i 
tots estan conformes que de molt enrere no havíem tengut un 
Ajuntament tan recte i cuidadós del bé bornú, i les millores duites a 
cap en el temps de la seva campanya són moltes, i l'estat dels fondos 
municipals són bastant satisfactoris. 

En el pròxim número, si Déu ho vol, detallarem un poc les 
principals millores fetes, i l'estat de caixa actual. 

El Batle major, D. Pere Antoni Bauzà, ha demostrada molta 
rectitud i gran patriotisme, corregint els abusos, i procurant que es 
respectàs el principi d'autoritat. Sentim de bon de veres la seua 
destitució, precisament quan tenia començats molts i bons projectes. 

En el nostre port hi ha hagut bastant dc moviment~ dimarts al 
capvespre es passejà un submari, estant fins entrada la nit. Tmnbé està 
descarregant el llaüt "Sant Jusep" amb 50 tones de superfosfat per al 
Sindicat Agrícola. La balandra "Maria de los Dolares" s'està carregant 
de metro. I la balandra "Iris" amb carregament de carbó directa a Me
norca. També són esperats dos barcos amb carregament de 
superfosfats. El preu és a 11 pessetes. 

Dies =ere, el Sindicat Agricola Catòlic tengué Junta General, 
i en ella es donà compte de l'estat de caixa, donant un augment d'unes 
20 pessetes damunt la ganància de l'any anterior, demostrant la Junta 
que a pesar de les poques operacions que realitza, sap administrar bé 
dita societat. Es resolgué comprar abonos i seguir mirant per bé dels 
conradors. 

A la Caixa Rural també han tenguda la reglamentària Junta 
General, i resolgueren no emprendre la campanya dels abonos, degut 
que aquest any passat els ne quedaren molts de sacs sense vendre, i 
això els suposa una gran pèrdua, puis molts de conradors temen que 
tenguen!es mateixes condicions que els novells i sempre hi haurà falta 
de pes, i inutilitat de teles. 

NICOL4U PONS 
(PERLA RECOPILACió) 
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EL SISTEMA DUNAR DE 
CANYAMEL 

Terrasses d'origen marí situades vora les cascs dc can Cruia. 

Ben entrada la tardor dóna gust passejar per de mol.luscs que procedien de les costes intertropicals 

qualsevol de les nostres platges; aleshores te n'ada- africana-atlàntiques i que desaparegueren per les fre-

nes que l'ecosistema litoral té una respectable capaci- des temperatures de la darrera glaciació. El més 

tat de recuperació i que la sacsada produïda per la representatiu d'aquests caragols marins és I'Strombus 

forta presió humana estiuenca és, en part, superada bubonius del qual s'han trobat fragments a la costa de 

per la pròpia reacció de la natura; basten les primeres Canyamel (1 ). 

pluges i temporals per iniciar la revitalització de la La plataforma rocosa que tanca l'antic estany de 

zona costanera. Canyamel i s'estén des de n'Anyana fins a can 

Els jaciments marins del Pleistocé superior, és a Simoneta està formada, al meu entendre, per sedi-

dir, els terrenys formats ara fa de 25.000 a 200.000 ments del Pleistocé superior. Les roques anteriors a 

anys, situats a la costa sud i llevant de Mallorca i aquest període geològic es troben quasi al nivell de la 

Menorca són els més interessants de l'Estat espanyol. mar, per la qual cosa el gruix de la plataforma és cansi-

Aquest període es caracteritza per l'arribada a la derable, entorn als deu metres. 

Mediterrània, a través de l'estret de Gibraltar i degut a L'arena de la platja cobreix els esculls, possible-

un clima més càlid que l'actual, de diverses espècies ment del Miocé, que formen la base de l'antiga línia de 
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Antiga fotografia dc la platja dc Canyamel publicada a Mcmoria grafica de Mallorca. Diario dc Mallorca, 1996 

costa. A ponent de l'arenal, abans de les cases de can 

Cruia, apareix una primera terrassa d'origen marí amb 

grans d'arena gruixats superposada sobre les roques 

miocéniques. 

Tota la zona de darrera l'actual platja fins als pen

yassegats de n'Anyana era un estany, obra conjunta de 

l'erosió marina i de les aigües d'escorrentia superficial 

abocades pel torrent que durant milers d'anys desgas

taren la plataforma pleistocénica, fent-la retrocedir uns 

centenars de metres. 

A la part submergida (2}, cal distingir els bancs 

d'arena que són una continuïtat de la platja i arriben fins 

als deu metres de fondària. A continuació hi ha uns rics 

alguers que s'estenen més enllà del Cap Vermell. 

Un altre element a tenir en compte són els 

corrents marins que arrosseguen els sediments, arena i 

terres, cap a la zona més pregona de la cala, on està 

situada la platja i hi aboca el torrent. A la zona de cala 

Millor els corrents marins entren per la Costa dels Pins 

i després de seguir la línia de costa concentren els sedi

ments arenosos a l' arraconada de cala Millor(3). A 

Canyamel els corrents també entren pel Cap Pinar i 

seguint la costa concentren les aportacions arenoses 

dels alguers a la zona de platja. 

, ..... 
. . . ,, .. . 

El sistema dunar emergit ha sofert notables alte

racions amb el desenvolupament turístic; la principal és 

la desaparició de la vegetació de les avantdunes i la 

posterior zona de dunes ocupada pels establiments 

hotelers. Tan sols queden unes poques mates de borró 

i a la zona central, vora els bars, una dotzena de lliris 

marins. La manca de dunes entre la platja i la pineda 

està en relació amb la baixa intensitat del vent que afec

ta la zona i de la minsa disponibilitat de sediment are

nós. La pineda situada a primera línia de mar aconse

guix una altura considerable i està poc afectada pels 

cristallets de sal que transporten les ventades i sequen 

els brots tendres de la vegetació. 

Els pocs lliris marins que queden, situats en un 

terraplé entre tamarells i atzavares, s'haurien de senya

litzar per fer efectiva la seva protecció; sovint estan 

envoltats d' hamaques i algú talla les garrides flors blan

ques que apareixen a finals d'agost. De la pineda tan 

sols queda un redu'it espai sense urbanitzar que no 

compta amb vegetació arbustiva perquè des de fa molts 

d'anys és una zona d'esbarjo i acampada. 

La característica fonamental d'aquest sistema 

dunar és que un altre ecosistema hi interfereix: l'estany. 

L'estany és un embassament d'aigua més o 
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manco dolça format per un canal d'uns vuit-cents 

metres de longitud, separat de la mar per una barrera 

arenosa, la platja; la zona està poblada fonamentalment 

per canyet. El sòl del canal té una oxigenació predomi

nantment anaerobi, és a dir, sense oxigen o amb con

centracions molt baixes; aquests sòls són fàcils de 

detectar per la tonalitat negra o grisenca. 

Cada cert temps les torrentades netegen el fons 

del canal i els sòls grisencs amb llims i fangs van a 

parar a la mar mesclant-se amb els grans d'arena pro

cedents dels alguers; quan les onades depositen 

aquests materials sobre la platja aquesta adquireix una 

tonalitat molt peculiar. 

L'arena de Canyamel té una alta proporció de 

grans fins que procedeixen dels fangs del torrent. A l'es

tiu, aquest material més fi provoca que la temperatura 

superficial de l'arena augmenti i sigui més alta que a les 

altres platges del municipi. L'oratge procedent de la mar 

no pot penetrar tan fàcilment per entre els reduïts 

espais que hi ha entre els grans d'arena; aleshores el 

sòl absorbeix calor i augmenta la temperatura. 

Quan l'arxiduc Lluís Salvador visità aquest indret 

va observar que a la platja no tot era arena. "Els pen

yassegats oberts pel torrent acaben en una llacuna o 

canal ple de joncs, vorejat per grans plataners i separat 

de la mar per una estreta llengua de terra"(4) 

La supervivència de l'ecosistema de l'estany és 

preocupant. A curt termini hi ha el perill de l'eutrofia de 

les aigües a causa d'un excés d'aliments. La productivi

tat del canyet és alta, excessiva i l'aigua no pot retenir 

tota la matèria orgànica en descomposició que s'hi pro

dueix o que hi és abocada (5). Aleshores es donen pro

cessos de fermentació bacteriana que són grans con

sumidors d'oxigen que recullen de l'aigua, en perju-

dici dels peixos, crustacis i altres éssers vius que es 

veuen abocats a la mort produïnt males olors. 

Les torrentades produeixen uns efectes beneficio

sos per a la conservació de l'estany perquè netegen el 

fons, aboquen molta matèria orgànica a la mar, renoven 

i oxigenen les aigües. Si les torrentades es retras-

sen algun temps poden produïr-se 

fenòmens d'eutrofització. 

Un estudi del G.O.B. sobre 

qualifica de molt amenaçades les 

àrees naturals de Son Bauló, Son 

Real, Na Borges, cala Magraner, 
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S'Amarador, Ses Fonts de n'Alís i Canyamel a conse

qüència de la pressió urbanística i les aportacions d'ai

gües residuals (6). Tots aquests ecosistemes humits 

són molt semblants; el tram final del torrent forma un 

estany o embassament d'aigua que no té sortida a la 

mar a causa d'un parany arenós. Els problemes d'eu

trofització s'han generalitzat. 

A llarg termini hi ha el perill del total rebliment 

de l'estany per acumulació de sediments. Cal 

plantejar-se la necessitat de buidar algunes 

zones de canyet per evitar el rebliment de 

l'estany i aturar l'eutrofització. 

Enguany la Comunitat Econòmica Europea 

no ha concedit la bandera blava a la platja de 

Canyamel, segurament per la imatge de bru

tor i abandó que dóna la part de platja que 

voreja el torrent. 

Els problemes de conservació del litoral de 

cada any s'agreugen; mentres tant la propa

ganda turística segueix els tòpics de sempre, 

amb un vocabulari propi del segle passat 

que popularitzaren els viatgers romàntics 

quan bocabadats contemplaven la nostra 
verge i singular natura, "amb pintores-

ques platges de cristaLlines aigües i 

daurades arenes". 

Josep Terrassa 

Notes 

(1) Cuerda Barceló, Joan. Los tiempos 
cuaternarios en Baleares. Palma 1989. 
Editat pel Govern Balear , pàg. 146. 

(2) Cartografia militar d'Espanya. Fulla nQ 
40-27 (700). Manacor 

(3) Segons referències orals dels estudis 
realitzats per Isabel Moreno Castillo, pro
fessora de biologia marina de I'U.I.B 

(4) Arxiduc Lluís Salvador. Die Balearen. 
Los pueblos del sur i este de Mallorca. 

(5) Mayol Serra, Joan. L'ecologia de 
S'Albufera. Revista Lluc, març-abril 1985. 
nQ720. 

(6) Documend del G.O.B en ocasió de la 
celebració de la Diada Universal de les 
Zones Humides. Febrer de 1998. 
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BIBLIOTEQUES DE MALLORCA 
Centre cordinador 

. 
TALLER DE RECERCA 

I ESCRIPTURA 

Saps com fer un bon treball ? 
Saps com organitzar la informació recollida ? 

Saps com redactar-lo bé ? 
Saps com aconseguir una bona presentació ? · 

Si no ho tens gens clar, apunta't al taller que es farà els dies 
1 i 3 de desembre a la Biblioteca de Capdepera de les 18'00 
a les 20'00 h. 

Només hi ha 15 places, i t'hi pots inscriure del dia 23 al 
27 de novembre tant a la biblioteca de Capdepera com a 
la de Cala Rajada. 
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" Repartirà entre la Caritas i Fundació Joana Barceló 

1 O Pes-s·· e-- - t-~~s .. · ' ,. : . - ·_ -- -_ ~ ' -~/ ,· ~ .. ~ . 

per cada llauna que tu ens portis, de dia IS de novembre a IS de gener 
a "Deixalles", camí Salard, 63 • Palma, de dilluns a divendres, de 9 h. a 13 h. i de 16 h. a 19 h. 

'"'B l • · · · ro a ears ,,_::, ''";,!;· .. •.;af;;:¡,. 
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GOVERN BALEAR 

-
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HO TENIM TOT PER ACONSEGUIR-HO TOT. 

A Ses Illes tenim la gent per aconseguir tot allò que és menester. Tenim 

artesans, arquitectes, hotelers. Tenim ramaders, industrials, metges. 

Tenim pescadors, informàtics, artistes. Tenim pagesos, cientifics. Tenim 

tots els professionals i, sobretot, tenim tot un m6n per davant . 
SES ILLES: HO TENIM TOT 
P E R AC O N S E G U I R- H O TO T. 



Col.laboració 

Es Pou de ses M atetes 
Situat a l'entreforc dels camins que condueixen a son 

J aumelL sa Mesquida i na Bagassa, d'una part, i el de can Pastera 
i son Terrassa. dc l'altra, és aquest, segurament. el pou públic més 
antic del nostre poble. El seu coll i brancals denoten l'austeritat 
d'un temps en què res sobrava, si no és que molt mancava. Allà, 
moltes de generacions hi ha fet aturada per a proveir-se d'aigua 
o abeurar el bestiar. Quantes anècdotes ens podrien contar les 
seves pedres si poguessin parlar. A vegades, passant pel seu 
indret, m'entra certa nostàlgia. en recordar com els nostres 
avantpassats s'arriscaren a comprar mitja, una o dues quarterades 
de terra per aquelles contrades, pagades pam a pam, amb sacrificis 
indescriptibles, rubricats amb gotes de suor del seu front. Eren 
maneres de pensar i obrar en completa divergència amb el sistema 
de vida actual. 

Ben dematinet 
anam a sembrar. 
quatre .figues seques 
duim per berenar. 
Quatre figues seques 
riques com la mel 
i magranes dolces 
com no hi ha en el cel. 
Dins una cistella 
hi duu, na Maria. 
escudella .fi·esca 
per dinar a migdia. 

Abans, els camins que hi confrontaven eren molt més 
estrets i hi havia moltes mates pels voltants del pou. Devers l'any 
1948, eixamplaren els camins i arrabassaren les mates, però el nom 
perdura, gràcies a Déu. 

Questa joia tan valuosa, testimoni, com he dit. d'un temps 
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passat molt auster, roman avui abandonada. Ningú hi abeura el 
bestiari al poble tenim aigua conrrent a balquena. Ara hi ha gent 
que l'aprofita per a netejar el cotxe i res més. Al costat de cada 
brancal tenia una pica, feta de materials de construcció la de 
1 'esquerra, i de pedra picada la de la dreta. Aquesta darrera fou 
desclavada per uns homes forans, que la posaren dins un cotxe 
i se l'endugueren -un cas inexplicable. La pica ja no ha estat mai 
restituïda al seu lloc. 

Al Pou de ses Matetes 
t'esperaré. 
Allà, floretes 
et regalaré. 
Beurem aigua ji-esca 
i ho passarem bé. 
Vine-hi tota sola 
a l'augusta abeurada 
quan expiri el dia 
per la vall sagrada. 
Vine a treure'm l'espina 
que duc en el cor clavada. 

Miquel Lliteres "CATOI" 

XXVI Concurs 

de Nadal de 

de 

Porto 

cançons 

Cristo 
El Patronat del Concurs de Cançons de NadaL de Porto Cristo 

vos convida a participaren el tradicional concurs de nadales que es 
celebra a la parròquia del Carme d'aquella localitat. Les inscripcions 
finalitzen el dia 3 O dc novembre . Vos informaran a la mateixa parròquia 
(Telèfon 97182 15 63, de 20 a 22 hores) 

CALENDARID'ACTUACIONS 
4 desembre: Eliminatòries de solistes i grups, 

de 6 alO anys 
7 desembre: Eliminatòries de solistes i grups, 

de 11 a 13 anys 
11 desembre: Eliminatòries de solistres i grups, 

dc 14 a 16; i més del7 anys 
18 desembre. Gran Final 

22 desembre: Entrega de premis 

Tots els actes tindran lloc a la parròquia Nostra Senyora del Carme 
de Porto Cirsto a les 8 del vespre. 

N o t a: 

Seguint els suggeriments 

del Sr . Comas, el consell 

d'adminsitració de la revista, 

per unaminitat dels seus 

membres, ha acordat, segons 

figura en el parragraf 43F/98, 
subscripció per l'any 

-preparant l'efecte 

2000- serà justament de 
11,96 euros . Unes dues mil 

pessetes, cèntim a dalt , 

cèntim a baix . 



Música 

SONS 

Santa Cecília i altres herbes musicals 

Santa Cecília, patrona dels músics, ens durà, com cada any, 
diverses manifestacions musicals. A l'hora d 'escriure aquestes 
línies no tenc encara prou informació quant a dies i hores dels 
concerts, però segur que hi haurà agradables sorpreses per als 
melòmans. Recordau la data de Santa Cecília: 22 de novembre. 
Convé que les setmanes anterior i posterior a aquesta data 
estigueu ben atents als cartells anunciadors de concerts, no 
sigui que us en passi qualcun per alt. 

Recordau també que, com cada hivern, podrem gaudir, molts 
de dissabtes al capvespre, a les 17 h, dels concerts que ens 
ofereix "Un invierno en Mallorca". Cal tenir en compte que 
aquests concerts són gratuïts i la majoria de gran qualitat. A 
l'Oficina d'Informació Turística hi trobareu informació sobre els 
concerts prevists per a cada mes. 

L'Escola Municipal de Música, com ja sabeu, estrena nou 
professorat de Llenguatge Musical a Cala Rajada. N'Elvira 
Dalmau i en Pere Joan Fuster, ambdós del municipi , fan costat, 
així, a n 'Elionor Gómez-Quintem, que imparteix les classes a 
Capdepera. Els desig, des d 'aquí, un curs molt fructífer i que la 
seva tasca contribueixi a la millora del ja bon 1livell musical de 
Capdepera i Cala Rajada. Així mateix, aprofit per demanar a 
1' Ajuntament que faci el que calgui per tal de donar estabilitat a 
l'Escola de Música i que aquesta es constitueixi com a tal, d'una 
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manera reglada, i amb la previsió suficient perquè tothom pugui 
tenir el convenciment de continuïtat i fermesa: les coses ben 
fetes no són tan susceptibles de caure, i de les caigudes tots 
sabem que costa aixecar-se ' n. 

I parlant de caigudes, de la que va sofrir el Centre Cultural 
Banda de Música de Capdepera tenc la satisfacció de poder 
manifestar que, dins la convalescència, la recuperació es dóna 
lentament però favorable. Les classes d'instrument començaren 
a mitjans d'octubre, amb certs problemes de compatibilitat 
d 'horaris dels alumnes de clarinet, que motivaren el canvi de 
professora que tenien, na Margalida Rossellò, per un professor 
nou, en Damià Molada. Els altres professors nous que hi ha per 
a aquest curs que comença són na Maria Puigserver (saxòfon) i 
en Jaume Ginard (percussió). Els altres professors són els 
mateixos que el curs passat. També vull manifestar, en nom de la 
junta directiva del Centre Cultural, la benvinguda als músics 
que s'han reincorporat als assaigs per tornar a ser membres 
actius de la banda i, així mateix, convidar a tants d'altres músics 
que un moment o I' altre deixaren la formació perquè, si els vé de 
gust tornin a incorporar-se, ja que aquesta nova etapa de la 
banda confiam que sigui oberta i participativa, tant per als 
membres que la formen com per als socis i simpatitzants. 

La Coral infantil de Joventuts Musicals també ha començat a 
tota. Ja són una trentena de cantaires i esperam que encara se 
n 'hi afegiran més. La directora/professora. com ja sabeu, és 
n 'Elionor Gómez-Quintero i les classes/assaigs es fan a Can 
Rata els dissabtes dematí a les 10 h. Pel que fa a les Xeremies, 
flabiol i tamborino, també s 'han començat les classes i es fan els 
divendres a partir de les 19 hores a la Plaça dels Pins, sota 
1 'escenari, amb molta animació, tanta que potser arribem a te1lir 
distintes colles de xeremiers per a les festes . Això ens agradaria 
a tots. 

Que Santa Cecília ens doni bons moments musict1ls a tots! 

Senzillament, molt bé! 
Molt bé la selecció de fragments , 

mesclant peces clàssiques i populars, molt 
bé les interpretes , amb un gran nivell; molt 
bé na Maria Antònia Gornis per la iniciati
va, coordinació i la llarga actuació; molt 
bé el text d 'en JaUllle Fuster Odadona i la 
interpretació del mateix; molt bé el públic 
que recolzà les artistes omplint 1' església 
de cala Rajada de gom a gom. .. 

Àngela Riera (flauta), Catalina Ribot 
(saxofon ), Caterina Cladera (violí) i el 
conjunt instrumental format, a més, per 
Maria Esperança Gornis (piano 2°), Maria 
Esther Cantó (oboè 1er), Antònia Moyà 
(saxofon 2°) , Margalida Pérez (trompa 1 ") 
i Maria del Mar López (trompa 2•) . 
Antònia Maria Riutort i Maria Antònia 
Fuster interpretaren els personatges de 
"Dona " i "Música". 

canten, ha resultat una excel·lent mostra 
de talent i, segons elles mateixes, " una 
experiència molt positiva·· ja que s 'ho 
passaren d 'allò més als assajos i dia 15 
davant el públic. 

De totes, totes, el goig també va 
ser nostre , del públic. No és cap 
exagerac10 dir que espectadors 
s' emocionaren amb algunes peces . 

Ben merescuts , doncs , els 
aplaudiments entre peça i peça, i la gran 
ovació final . 

Una vetllada que ens ha deixat 
un bon regust. I un treball fructífer que, 
malgrat la seva llaarga durada, va ser amè 
i agradós. 

El concert es dividí en dues parts. 
Una primera instrumental amb na 

Maria Antònia Gomis ( piano), Maria 

La segona part a més de 
l'acompanyament amb piano de Maria 
Antònia Gomis comptà amb les veus de 
les soprano Maria Antònia Gomila, 
BàrbaraFemenias i Francisca Gornila. 

L'idea de ajuntar un grup de do
nes, d'amigues que toquen instruments i 

Ara per ara, tenen previst dur el 
concert a Artà i Manacor. 

Senzillament. molt bé! 

Redaccití Cap Vermell 
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Un Dcr;r aquesta fo~o 
rr===t------

Ens alegram que el nostre 
Ajuntament sigui un dels que ha 
presentat projectes per a la 
Normalització lingüística, i es 
trobi en el grup de major 
dotació per part del 
departament co~responent del 
Govern Balear. Es important, 
però no basta. 

Ningú pot posar en dubte 
que són els petits detalls, fets 
quasi a diari sense adonar-nos, 
els que fan avançar la nostra 
llengua en els àmbits socials on, 
lamentablement, recula dia rere 
dia. 

No fan falta grans 
quantitats econòmiques, ni pro
grames ambiciosos. De vegades 
basta una pissarra i un guix, i 
voluntat de fer-ho. Mirau que és 
de fàcil. 

Segur que no es vengueren 
ni més ni manco refrescs o 
cerveses, per estar escrit en 
català . 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 
•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

La Llidriola 
Es Mussol 

Cap Vermell tenia un deubte 
amb "Es Mussol". Tradicionalment, 
hem vingut ressenyant les seves estre
nes. Atenent les més recents, recordam: 
Ca nostra, La Filla del Mar, Questi 
Fantasmi, Montenero, La gran final, 
Dessine, Víctor. .. i la darrera, La llidriola. 

Aquesta obra d'Eugène Labiche 
( 1815-1888), un escriptor parisenc que 
revitalitzà el teatre costumista i el vode
vil de la seva època, es va estrenar a la 
plaça des Sitjar durant les festes de Sant 
Bartomeu, aconseguint un notable èxit; 
tant pel que fa a la presència de públic, 
com per la bon quefer dels actors, la 
notable direcció i la no menys ocurrent 

posada en escena, els decorats de la qual 
realitzà l'artista Joan Cursach. 

Però l'actuació d'Es Mussol quedà 
manifestada en tota la seva plenitut a la 
Fira de Teatre de Manacor on acturà el 
grup, convidat per l'organització, al costat 
d'altres companyies de l'illa i de l'àrea 
cultural catalana. 

L'obra cuida, fins l'extrem, els detalls 
del llenguatge, la força del gest i el 
desenvolupament de les accions. Sense 
caure mai en l'acudit fàcil, l'agilitat dels 
diàlegs confereixen a aquesta peça un gran 
dinamisme. D'altra banda, els personatges, 
caricaturescos en molts d'aspectes, no 
arriben mai a l'esperpent i resulten creïbles, 
sempre en el benentès que l'espectador 
assumeix el context espacio-temporal. 

La direcció, en aquesta ocasió -i 
seguint el crie teri del grup, d'anar canviant 

d'obraen obra- va es taren mans de ..... .. , força 
exigent, segons hem pogut saber, però amb 
resultats manifestament satisfactoris. Els 
actors, i això ja no és una novetat, fan , en 
aquest muntatge, una passa més en el procés 
de maduració i les seves interpretacions re
sulten cada cop més convincents. Un detall 
notable rau, en aquest cas, en el muntatge 
musical, a càrrec de Maria Antònia Gamis, 
presència física inclosa, i que posa un 
contrapunt que podem considerar essencial 
per a l'èxit de la representació. 

Cap Vermell98. 



Teatre 

TEATRADES 
Bones ! Iniciam aquesta nova secció que pretén 

donar un cop d'ull al monet teatraL Com que el fet de 
sortir cada mes no permet avançar massa aconteixements, 
encara que intentaré anar anunciant les estrenes que 
bonament pugui, en permetré la gosadia de comentar 
més que d'informar. I vosaltres direu- i què s'ha cregut 
aquest "cipaio" ?- i direu bé, però com que l'intenció 
original no és pontificar, teniu les famoses 5 opcions : 

a) no llegir aquesta secció 
b) no comprar la revista 
e) no llegir mai 
d) escriure indignats a Cap Vermell , esbucant el 

meu parer (opció recomanada) 
e) posar-hi un floc 
Ara que ja ens coneixem, podem deixar les 

bajanades i començar a xerrar de teatre . 

Fira dc Manacor 
Els dies 1, 2, 3 i 4 d'octubre es va celebrar la 3a Fira 

de Teatre de Manacor. S'hi varen poder veure 16 
espectacles (un d'ells va ser la Llacriola, de "Es Mussol") 
i per l'ambient que s'hi va respirar i els comentaris 
generalitzats, sembla que la Fira tendeix a consolidar-se 
i a ser un dels punts de referència del teatre que es fa a 
les Illes (malgrat això sap i greu a més d'un "pope" teatral 
de Palma, però aquesta és una altra història que tractarem 
en el futur). Podem alegrar-nos de l'assitència de més de 
tres mil espectadors, i una important presència de 
programadors de molts de teatres, institucions i altres 
fi.~.:es de l'àmbit cultural català.La meva modesta impressió 
és que cada vegada s'hi pot veure més qualitat i una 
millor organització tot i que sempre queden temes 
pendents, com la manca de localitats a certs espectacles, 
la llarga espera per entrar a altres ... al cap i a la fi petites 
coses que no arribaren a enterbolir el bon ambient. Per 
tant, ja sabeu, l'any que ve tothom a fira . 

Misteri Buf 
Ja em sap greu però no podré parlar tan bé d'aquest 

espectacle d'Estudio Zero, que es va poder veure al 
Teatre Principal entre el 5 i ellS de novembre. El text és 
de Daria Fo i fa una relectura de diferents escenes 
bíbliques des de la mordacitat, l'humor intel ·ligent i 
inclús la tendresa, deixant en mans de joglars la posada 
en escena dels misteris piatosos. Però en el cas de 
l'adaptació d'Estudi Zero no s'assoleix el to àgil que 
requereix el text , això afegit a les diferències 
interpretatives entre actors i entre les difrents escenes 
em va deixar un regust de confussió i llunyania (crec que 
no només a mi , a jutjar per la resta de públic que no era 
amic o conegut dels interessats). Una vertadera llàstima, 
perquè certs moments són vertaderament divertits, però 
la irregularitat va ser la impressió que acabà imposant
se al muntatge . 
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IB Teatre 
Els joves d'IB teatre repeteixen "Gran Final3" Edició" el 
proper dia 28 de novembre al poliesportiu municipal. 

Temporada 
Con és propi d'aquestes dates , l'oferta teatral arriba a un 
dels moments de més activitat -ara no es pot anar per tot 
i més envant no hi haurà lloc per anar- . A més de la 
programació del Teatre Principal , també es podrà anar a 
veure: 

-Teatre Municipal de Manacor 
"El florida pensi!" dies 22 i 23 de novembre 
"De què parlàvem?" dia 1 de desembre 
"Entretenim al senyor Slone" dies 6 i 7 de desembre 

- Teate del Mar 
"?"a càrrec de Leandre, de 1'11 al 22 de novembre 
"666" d'Yllana Teatro , del 3 al 13 de desembre 
"Muac!" de Grappa Teatre, del23 de desembre al 3 

de gener 

-Auditòrium 
"Faust" de La Fura dels Baus , del 26 al 29 de 

novembre 

A més del que es deu fer als altres teatres , cafès
teatre, sales polivalents, etc .... Per cert , coincidint amb la 
Furadcls Baus, el Grup Escènic Artanenc fa "Tàlem" al 
Teatre Municipal de Palma . .ingenus! 

Fins el mes que ve! 

1111 

Concert de Santa Cecília 
diumenge, 22 de novembre a les 19 hores 

Església de Sant Bartomeu 
Capdepera 

Coral s'Alzinar 
Coral de Ca'n Pastilla 

CC. Banda de Música de Capdepera 
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Comunicats 

Es Grup 
Divendres dia 13 de novembre tingué lloc, al local de 

Capdepra Ràdio, la presentació d' "Es Grup" . Una candidatura 
creada per a les pròximes eleccions, que vol deixar ben clar i 
llampant que no són un partit polític, sinó una agrupació 
d'electors. Els seus caps visibles , que eren a la roda de premsa, 
són l'ex-batle Antoni Muntaner, Miquel Rechac i Mateu Melis. 

Segons les seves paraules ,es tracta d'un grup encara no 
format definitivament, que es troba en el començament i 
presentació del projecte, per tant es troben oberts a noves 
incorporacions . 

La idea original ha estat que troben a faltar "nous aires 
al poble", que hi hagi un gmp, no partit amb diversitat ideològica 
que fugi de definicions adulterades i se centri en fer feina pel 
nostre municipi. Troben que els partits tradicionals es troben 
allunyats de la gent del poble, perdent energia en lluites internes 
i de poder. 

Confirmaren que es presentarien a les properes eleccions, 
si bé són conscients de l'incertesa dels resultats i encara no 
tenen perfil da la candidatura ni el programa electoral. De cara a 
futurs pactes de govern valoraran més les persones que els 
partits. També afirmen que no donaran suport a cap cadidatura 
per a les autonòmiques: "no ens interesa res de més lluny de les 
muntanyes del Coll des Vidriers" . 

Es defineixen com a gent nouvinguda a la política, 
excepte Antoni Muntaner, que aporten el seu capital personal 
: "tots ens coneixem en el poble", i són optimistes de cara a 
l'acceptació de la seva candidatura. 

seminari de debat 
Per un futur sostenible a les Illes Balears 

Can Tàpera, Palma de Mallorca 
25,26 i 27 de novembre de 1998 

En el marc del projecte Natura, L'Obra social i Cultural de 
"Sa Nostra" pretén crearunFórum insular per a la 

Sostenibiliat, amb un àmbit d'actuació centrat a l'illa de 
Mallorca, com a experiència, amb la voluntat de fer-lo 

extensiu a les altres illes. 
Aquest fòrum s'ha d'establir com a centre de debat, reflexió i 

elaboració de propostes que serveixin per impulsar la 
preparació, el desenvolupament i l'aplicació de plans per a 
una economia i una societat sostenibles, implicant tots els 

agents socials que intervenen en temes ambientals. 

CONTINGUTS: !.Economia, Medi Ambient i límits 
del creixement 

2. Sostenibilitat a les Illes Balears 
3. Instruments i mecanismes per a la sostenibilitat 

4.Fòrum insular per a la sostenibilitat. 

INSCRIPCIÓ:5000 Ptes 
Telèfon. 971 401001 
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Vos indicam algunes idees que són al seu fulletó de 
presentació: 
Qui som? 

Es Grup neix de l'inquietud d'uns veïns del Municipi 
de Capdepera amb la intenció de debatre, criticar o 
proposar solucions obertament, sense prejudicis, res
pecte a qualsevol cosa que pugui ser d'interès del 
poble. Pretenem que les nostres crítiques siguin sempre 
constructives, i mai polemitzar sobre les persones, 
institucions o grups, sinó sobre projectes, actuacions 
o fets concrets 

El Grup no és cap partiti polític, som una associació 
d'electors, ciutadans de diferents ideologies que ens 
hem unit en aquest projecte obert amb l'intenció de 
presentar-nos a les pròximes eleccions municipals 
que tindran lloc a mitjans del proper any. 

Cap Vermell els ofereix, com a la resta de candidatures 
i partits polítics, les seves planes . 

~OCS~@ @J@ 

~~~~~©~~ 
l'educació 

dels nostres fills: 
Respostes Practiques 

Dijous 

12 Novembre Quê h~tm de fer pels nostres filla?. (1' part) 

26 Novembre Que hem de fer pels no!ltres fills?. (z- part) 

10 Desembre Etapa Infantil. 

14 Genu EUpa escolar: d• 6 ~ 12 any&. 

28 G.ner Prepar•cló par l'adolne8ncia d•ls nostres 
fill-!1. 

11 Febrer La familia a l'ac:tualital 

A I~' 9 del vespre 

Per la Psicóloga Joana Aina Flaquer 

Al col·legi Públic S'Auba 
Els dijous a les 9 del vespre 

Assistència lliure Organitza A.M.P.A. S'Auba 
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Col·laboració 28 

D'en te~nps pri:~ner, 
... una ullada cap enrera~ per· a recordar Ja nostra gent. 

I 

J\I o recordam si ja l'havíem pu~licada, aquesta foto. . 
En tot cas, la bella instantània de la dècada dels 40, bé s'ho val. El carrer 

Elionor Servera, abans ·de tantes obres d'embelliment, era molt més :~mggerent i 
atractiu que l'actual. O no? A la dreta, l'entrada de l'hotel Castellet, àmb la gent 

del forn de· ca'n Matemales prenent la fresca. A l'esquerra, ca' s Sabater, en 
primer terme, i ca'n Bloch a l'altra cantonada. El fotògraf, segurament confús 

per una deficient retolació, parla del carrer Haro, quan el nom que duia aquesta 
via, àleshores, era Calle Faro. Posteriorment, es dedicaria a l'esposa de Joan 

March, i fins avui. 


